
Přehled zakončení jmen (pro základní orientaci v anatomických termínech) 

POZOR! JEDNÁ SE O ZÁKLADNÍ PŘEHLED 

!!!!!!SLOUŢÍ JEN PRO ORIENTACI DO DOBY, NEŢ PROBEREME PŘÍSLUŠNÉ GRAMATICKÉ JEVY!!!!! 

Substantiva (podstatná jména) 

3 rody: maskulinum (m.; mužský), femininum (f.; ženský), neutrum (n.; střední) 

2 čísla: singulár (sg.; jednotné), plurál (pl.; množné) 

5 deklinací (typů skloňování) 

 

 1. deklinace 

(většinou feminina) 

2. deklinace 

(většinou maskulina nebo neutra) 

3. deklinace 

(všechny rody) 

4. deklinace 

(většinou maskulina nebo neutra) 

5. deklinace 

(většinou feminina) 

nominativ sg. 

(1. pád) 

-a (-e, -es) -us, -er, -um různé, např. -itas, -us, -tio -us, -u -es 

genitiv sg.  

(2. pád) 

-ae (-es) -i -is -us -ei 

nominativ pl. 

(1. pád) 

-ae -i, -a -es -us, -ua -es 

genitiv pl.  

(2. pád) 

-arum -orum -um, -ium -uum -erum 

 



Adjektiva (přídavná jména) 

3 rody: maskulinum (m.; mužský), femininum (f.; ženský), neutrum (n.; střední) 

2 čísla: singulár (sg.; jednotné), plurál (pl.; množné) 

2 typy: 

 adjektiva 1. a 2. deklinace 

 adjektiva 3. deklinace (celkem 3 typy podle toho, zda má každý rod v prvním pádě jednotného čísla stejné zakončení) 

Adjektiva mají 2. stupeň (lepší, větší, kratší atd.), který se v anatomii někdy překládá prvním stupněm (místo „hořejší“ se v češtině používá „horní“ atd.). Mají 

rovněž 3. stupeň (nejlepší, největší atd.), který se chová jako adjektivum 1. a 2. deklinace 

 

 1. a 2. deklinace 3. deklinace 

3 koncovky v 1. pádě 

3. deklinace 

2. koncovky v 1. 

pádě 

3. deklinace 

1 koncovka v 1. pádě 

3. deklinace 

2. stupeň (lepší, větší atd.) 

rody m. f. n. m. f. n. m. + f. n. m. + f. + n. m. + f. n. 

nominativ sg. 

(1. pád) 
-us / -er -a -um -er -is -e -is -e různé, např. -ex, -ens, -ans -ior -ius 

genitiv sg. 

(2. pád) 
-i -ae -i -is -is -is -is -is -is -ioris -ioris 

nominativ pl. 

(1. pád) 
-i -ae -a -es -es -ia -es -ia -es, -ia -iores -iora 

genitiv pl.  

(2. pád) 
-orum -arum -orum -ium -ium -ium -ium -ium -ium -iorum -iorum 

 

Přiřazujeme k sobě podstatná a přídavná jména, která mají stejný pád, číslo a rod. 


